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سرویس سیاسی - بــه نظر می رسد که شیخ 
نعیم قاسم قائم مقام دبیرکل حزب الله و از چهره های 
قدیمی جریان سیاسی شیعه در لبنان، یا سید هاشم 
صفی الدین معــاون اجرایی حزب و از چهره های 
قدیمی مقاومت، گزینه های جایگزینی سیدحسن 

نصرالله باشند.
با شهادت سید حسن نصرالله گمانه زنی ها از 
انتخاب جایگزین دبیرکل حزب الله لبنان افزایش 
یافته اســت.  به گفته ناظران، نامزد احتمالی دیگر 
برای جانشــینی حسن نصرالله، نعیم قاسم، معاون 
دبیرکل است. هاشم صفی الدین از بسیاری جهات 
از جمله ظاهر و نحوه صحبت کردنش به حســن 
نصرالله شباهت دارد.  رسانه های اسرائیلی هم چون 
یدیعوت آحارانوت نیز چنین پیشبینی دارند و این 
رسانه با انتشار خبری نوشت که احتمال زیادی داده 
می شود هاشم صفی الدین، مرد شماره دو حزب الله 
لبنان در زمان فرماندهی حســن نصرالله که روابط 
نزدیکی نیز با جمهوری اسلامی ایران دارد، رهبری 

این گروه شبه نظامی را بر عهده بگیرد.
 به نوشته این رسانه، هاشم صفی الدین تاکنون 
بر سیستم آموزشــی و امور مالی حزب الله لبنان از 
جمله ســرمایه گذاری این گروه برای »تامین مالی 
فعالیت ها« نظارت داشته است. او از سال ۲۰۱۷ در 
فهرســت تروریستی آمریکا قرار دارد. بنا بر نوشته 
رســانه های اسرائیلی، هاشم صفی الدین که رئیس 
شورای اجرایی حزب الله بوده، در حمله روز جمعه 
اسرائیل به پناهگاه حزب الله زنده مانده یا اساسا در 
آن محل حضور نداشته است. نیویورک تایمز به نقل 
از سه مقام ارشد رژیم صهیونیستی نوشت: »هاشم 
صفی الدین دبیر شورای اجرایی حزب الله لبنان که 
نقش کلیدی در تشــکیلات سیاســی و اجتماعی 
مقاومت حزب الله دارد در ســاختمانی که توسط 
ارتش اسرائیل در ضاحیه هدف حمله قرار گرفت 

حضور نداشته است.«
 این در حالی اســت کــه در حمله ای به مقر 

مرکزی گروه حزب الله لبنــان در ضاحیه بیروت، 
گمانه زنی ها حاکی از آن بود که اعضای برجســته 
حزب الله در آن جلسه حضور داشتند. کارشناسان 
سیاســی می گویند »چند سالی است که دبیر کل 
توسط یک شورا انتخاب می شود که خود این شورا 
از طــرف اعضای مجالس )شــوراهای( حزب و 
مسئولین حزب، اعم از مسئولین درجه دوم و سوم، 

انتخاب می شود.«
 شخص سیدحســن نصرالله در سال ۱۹۹۲ 
و پس از ترور ســیدعباس موسوی توسط شورای 
تصمیم گیری حزب الله به این عنوان انتخاب شــد. 
این ســازوکار الان هر چه باشــد، احتمالاً انتخاب 
دبیرکل با مشــورت و کسب نظر از اعضای عالی 

این حزب انجام می شود.
 به نظر می رســد که شیخ نعیم قاسم قائم مقام 
دبیرکل حــزب الله و از چهره های قدیمی جریان 
سیاسی شــیعه در لبنان، یا سید هاشم صفی الدین 
معــاون اجرایــی حــزب و از چهره های قدیمی 
مقاومت، گزینه های جایگزینی سیدحسن نصرالله 

باشند.
 هاشــم صفی الدین در سال ۱۹۶۴ در جنوب 

لبنــان در خانواده ای سرشــناس در منطقه به دنیا 
آمــد. او در دهه ۱۹۸۰ به همراه خویشــاوند خود 
حسن نصرالله برای تحصیل علوم دینی راهی شهر 
قم شــد. در سال ۱۹۸۳ با دختر محمدعلی الامین 
از اعضای شــورای قانونگذاری شورای اسلامی 
شــیعیان لبنان ازدواج کرد. در سال ۱۹۹۴، نصرالله، 
هاشم صفی الدین را به عنوان رئیس منطقه بیروت 
حزب الله منصوب کرد. او ســپس در ســال ۱۹۹۵ 
ریاست شــورای جهاد را که مسئول فعالیت های 
نظامی حزب الله بود بر عهده گرفت. در سال ۱۹۹۸، 
صفی الدین به عنوان مسئول شورای اجرایی ارتقا 
یافت.  او در کنار حسن نصرالله و نعیم قاسم یکی 
از ســه رهبر اصلی حزب الله است و از سال ۲۰۰۶ 
به عنوان جانشین احتمالی نصرالله شناخته می شود. 
ناظران سیاســی می گویند به دلیل وخامت 
شرایط امنیتی در لبنان ممکن است انتخاب و اعلام 
جانشین سید حســن نصرالله با تاخیر انجام شود. 
انتخاب دبیر کل حزب الله نیازمند برگزاری جلسه 
شــورای حزب است و در شــرایط کنونی لبنان و 
تهدیدات اســرائیل برگزاری چنین جلســه ای با 

ملاحظات قابل توجهی همراه است.

دبیرکل احتمالی حزب الله کیست؟

سیاسی

در حالی که اخبار آزادسازی برخی زندانیان امنیتی- سیاسی به سرعت منتشر می شوند، یک رویکرد جدید و بی سابقه از سوی دستگاه قضاییه 
مشاهده می شود.

تلاش قوه قضائیه برای وفاق ملی؛ 

لیستعفوشدگانبیشترهممیشود؟!

ســرویس سیاسی - در گذشــته، اخبار عفو، 
آزادسازی یا به تعویق انداختن حکم برخی از زندانیان 
امنیتی- سیاسی به صورت معمولی منتشر می شدند. 
اما در چند ماه گذشــته، دیده می شــود که دســتگاه 
قضاییه کشــور با یک دید جدید و هوشیاری ویژه به 
این مسئله نگریسته است. این اقدامات را می توان به 
عنوان گامی مثبت و معنادار در جهت تقویت روابط 
اجتماعی و حقوقی دانست که از آن به دلیل نوآوری و 
حساسیت بالا در برخورد با موضوعات سیاسی بهره 
گرفته شــده است. این نگاه جدید به آزادی زندانیان 
امنیتی- سیاســی، نه تنها بــه معنای انجام موضوعی 
صرفا حقوقی، بلکه به عنوان نمادی از تغییر در رویه 

قضائی است.
چه کسانی عفو خوردند و چه خبر هایی 

از آزادی ها به گوش می رسد؟
آزادی زندانیان محیط زیســتی: در ابتدای سال 
جاری، خبری منتشــر شــد که نیلوفر بیانی، سپیده 
کاشانی، هومن جوکار و طاهر قدیریان پس از ۶ سال 
زندانی بودن، مشــمول عفو شده اند. این عفوی که به 
این گروه از زندانیان محیط زیستی اعطا شد، نشان از 
تحولات مثبت در سیاست های قضایی در ایران است.

آزادی زندانیان امنیتی - سیاسی: در همین دوره، 
خبر آزادی مشــروط از محسن برهانی، عفو شروین 
حاجی پور، آزادی مجیــد توکلی و عبدالله مومنی و 
همچنین آزادی مشروط فائزه هاشمی نشان می دهد 
که دستگاه قضاییه به توجه ویژه ای به زندانیان سیاسی 
دارد. این اقدامات حتما می تواندبه وفاق و آشتی ملی 
در کشور کمک کند. روزنامه نگاران: اظهارات وکیل 
یاشار سلطانی، روزنامه نگار و و همچنین برخی نقل 
قول ها از دوستان وحید اشتری فعال سیاسی، امید ها 
را برای توقف اجرای حکم و آزادی آنها افزایش داده 

است. آزادی صباآذرپیک و دیگران: 
خبر ها ازآزادی صباآذرپیک، همراه 
با مختومه شــدن پرونده های الهه 
محمدی و نیلوفر حامدی، نشــان 
می دهــد که تلاش های نظام برای 
حفظ فضای سیاسی و جلوگیری 
از بسته شــدن راه ها در حال ادامه 
اســت. آزادی مهدی محمودیان 
و همچنیــن حجــت الاســلام 
محمدتقی اکبرنژاد، نشان می دهند 

که تحولات در دستگاه قضاییه ایران، به منظور ایجاد 
تعادل و آشتی در جامعه و تقویت فضای باز سیاسی 

در کشور رو به گسترش است.
گام های قــوه قضاییــه در راه وفاق و 

آشتی ملی
این اقدامات نشان می دهد که دستگاه قضاییه نه 
تنها به حفظ حقوق مدافعان حقوق بشــر و زندانیان 
امنیتی سیاســی تأکید دارد، بلکه به دنبال ایجاد یک 
فضایی از تفاهم و هم صدایی با دیگر قوا و جریانات 
اجتماعی اســت. حجت الاســلام اژه ای، رییس قوه 
قضائیه، به عنوان شــخصیتی ویژه و از عقلای قوم در 
نظام سیاســی ایران، در این فرایند نقش بسیار مهمی 
دارد. محســنی اژه ای که به عنــوان یکی از مقامات 
ارشــد نظام، به دنبال تعادل و استحکام درونی کشور 
است، با این اقدامات نشان داده که نظام سیاسی کشور 
می خواهد از طریــق تدابیر قضایی خود، هماهنگی 

و تعامل مثبتی با اقشــار و گروه های مختلف جامعه 
را ترویج کند. نظام سیاســی کشور هم اکنون در پی 
بازنگه داشتن فضای سیاسی و جلوگیری از بسته شدن 
راه های اجتماعی اســت. این اقدامات به عنوان یک 
پاســخ محسوس به نیاز های مردم برای آزادی بیان و 
انتقاد، نه تنها به ادامه یافتن فعالیت های سیاسی تمام 
فعالان امکان می دهد، بلکه همچنین به افزایش اعتماد 
به نظام و تقویت پایه های مردمســالاری در کشــور 
کمــک می کند. این تحولات نشــان می دهد که قوه 
قضاییه ایران، بــا گام هایی که در جهت حل و فصل 
مسائل اجتماعی و سیاسی برمی دارد، تأکیدی مستمر 
بر حفظ تعادل و آشتی ملی دارد که این امر می تواند به 

استحکام و پایداری بیشتر کشور کمک کند.
واکنش پزشیکان به رفع حصر و آزادی 

زندانیان سیاسی

همچنین، در مــورد آزادی مصطفی تاج زاده و 
دیگر زندانیان سیاســی، وضعیت مشابهی مشاهده 
می شــود. آزادی این افــراد می تواند نقش مهمی در 
تقویت اعتماد عمومی به نظام و پاسخی به تحولات 
اخیر داشته باشد. از سوی دیگر رییس جمهور ایران، 
مسعود پزشکیان نیز، اخیراً از رفع حصر حجت الاسلام 
والمســلمین مهدی کروبی خبر داده است. این اقدام 
نیز مورد اســتقبال گســترده ای قرار گرفته اســت. 
مســعود پزشکیان، رئیس جمهوری اسلامی ایران در 
نخستین نشست خود با نمایندگان رسانه های داخلی 
و خارجی، در پاســخ به پرسشی درباره رفع حصر، 
گفت: مشکل آقای کروبی حل است برای آن دیگری 
هم داریم کار می کنیم ولی دیگر نباید با نظام درافتاد. 
وی تاکید کرد: دیگر چه کار باید می کردیم. همین قدر 
که یک قدم برداشــته شد، خوب است. آن قدم را هم 

بگذارید، باشد.

توجه به سخنان رهبر انقلاب
در تــلاش برای وفاق ملی و آشــتی در جامعه 
ایران، سخنان حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر معظم 
انقلاب اســلامی، که صبح امــروز در دیدار هزاران 
نفر از پیشکســوتان و فعالان دفاع مقدس و مقاومت 
انجام شد، بسیار لازم و ضروری است. ایشان در این 
دیدار، به دو عامل اصلی تحت عنوان »ســخن نو« و 
»جاذبه های« جمهوری اســلامی در برابر نظم فاسد 
جهانی اشــاره کردند. از جانب دیگر، رهبر انقلاب 
در تأکید خــود بر مقاومت و مبــارزه با تهدید های 
خارجی و نفوذ دشــمن، به ویژه در داخل کشور، به 
مسئولان و بخش های مختلف نظام از جمله وزارت 
آموزش و پرورش، وزارت علوم، وزارت بهداشــت، 
مطبوعات و صداوســیما توصیه هایــی ارائه کردند. 
ایشان به مســئولان فرمودند که با هوشیاری کامل و 
مراقبت از رزمندگان مرزها، باید 
از نفوذ و توطئه های دشمن در 
داخل کشــور جلوگیری کنند. 
ایــن تأکیدات نشــان می دهد 
کــه در کنار تحولات قضایی و 
آزادی زندانیان، نظام جمهوری 
اســلامی ایران به دنبال حفظ 
اســتحکام داخلی و پایداری 
سیاسی اســت و در عین حال، 
با هوشیاری در برابر تهدیدات 
خارجــی و داخلی، به تقویت 

امنیت و توسعه دموکراسی در کشور تلاش می کند.
واما سخن آخر

آزادی برخی زندانیان شاخص امنیتی سیاسی در 
ایــران در حال حاضر نه تنها یک تحول در رویه های 
قضایی است، بلکه نمایانگر تلاش قوه قضاییه برای 
ارتقای اعتمــاد عمومی و تقویت فضای سیاســی 
کشــور اســت. با این اقدامات، قوه قضاییه نه تنها به 
حفظ حقوق منتقدان سیاسی و اجتماعی تأکید دارد، 
بلکه در جهت ایجــاد فضایی از تفاهم و هم صدایی 
نیز پیش می روند، اقدامی که نشــان می دهد از اراده 
مســئولان عالی کشور نشات می گیرد. این تحولات 
نشــان می دهد که نظام سیاسی ایران، تلاش جدید و 
ویژه ای را برای بازسازی فضای سیاسی آغاز کرده که  
این امر می تواند به استحکام و پایداری بیشتر کشور به 
خصوص در شرایط سخت احتمالی آینده کمک کند.

سرویس سیاسی - رئیس جمهور به منظور شرکت در نشست سران مجمع 
گفت وگوی همکاری آســیا به قطر سفر می کند. نشست سران کشورهای عضو 
مجمع گفت و گوی همکاری آسیا در روزهای نهم و دهم مهرماه ۱۴۰۳ در دوحه 
قطر برگزار شود و بر اساس برنامه ریزی انجام شده مسعود پزشکیان، رئیس جمهور 
کشورمان برای شرکت در این نشست به دوحه سفر می کند. مجمع گفت وگوی 
همکاری آسیا موسوم به ACD متشکل از ۳۵ کشور آسیایی می باشد که بیش از ۲۰ 
سال است ارتقای گفت وگوی درون آسیایی را با هدف اجرای پروژه ها و برنامه های 
مختلف همکاری در حوزه های اقتصادی و فرهنگی در دستورکار دارد. شایان ذکر 
اســت؛ از مهرماه ۱۴۰۲ ریاســت این مجمع برعهده ایران بوده است و نوزدهمین 
نشست وزریران امور خارجه کشورهای عضو مجمع گفتگوی همکاری آسیا نیز 

در تیر ۱۴۰۳ در تهران برگزار شد.

سرویس سیاسی - یک عضو 
کمیســیون شــوراها و امورداخلی 
کشــور گفــت: هدف از  تشــکیل 
سازمان ملی مهاجرت این است که 
۱۷ نهــادی کــه کارت و دفترچه  به 
اتباع خارجی داده اند را در یک بانک 

اطلاعات تجمیع کنیم.
ابولفضل ابوترابی درباره این که 
گفته شــده موضوع ســاماندهی و 
تشکیل ســازمان ملی مهاجرت در 
جلسات هفته جاری صحن مجلس 
بررسی می شود، گفت: قطعا برای این 
هفته نمی شــود به صحن بیاید چراکه هنوز کار دارد. از این جهت که جمع بندی 

با دستگاه های مختلف نیاز است و به این زودی در نوبت صحن قرار نمی گیرد. 
این عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور ادامه داد: ما به کلیه دستگاه ها 
ابلاغ کردیم هر نظری دارند، به صورت کتبی ظرف چند روز آینده اعلام کنند. امروز 
انشاالله جلسه ای ریاست جدید سازمان ملی مهاجرت در وزارت کشور را خواهیم 
داشت. وی خاطرنشان کرد: باید با دولت جدید و دستگاه ها هم یک جمع بندی هایی 
داشته باشیم، نظر دستگاه ها و نهادهای مختلف را خواهیم گرفت. ما به دستگاه ها 

گفته ایم کتبا نظرشان را ارائه دهند ان شاالله ظرف چند روز آینده به ما بدهند.
ابوترابی درباره این که آیا یک آمار بررسی از حضور اتباع خارجی در کشورمان 
وجود دارد، گفت: آمار بسیار متناقض است. اولا ما در کشورمان یک مرجع مشخص 
آماردهی نداریم، اصلا علت این که سازمان را می خواهیم تشکیل دهیم این است 
که در حال حاضر حدود ۱۷ مرجع داریم که در حال حاضر کارت و کاغذ صادر 
کرده اند، حتی قبل از انقلاب هم این کار را می کردند. جالب اســت که برخی از 

این دستگاه ها دفترچه به اتباع داده اند، از همین رو آمارها به شدت متفاوت است.
وی با بیان که این که آمار مشــخصی از اتباع خارجی نداریم، اظهار داشــت: 
غیرمجازها که جایی ثبت نشده اند و هیچکس نمی داند چقدر هستند. این ها تخمینی 
زده می شود که تخمین ها هم خیلی متفاوت است. لذا بحث آمارها مسئله بغرنجی 
شــده است. از ســوی دیگر قانون گذاری درست باید بر اساس آمار باشد. اساسا 
غیرمجازها جایی ثبت نمی شوند که بخواهیم آمار داشته باشیم . این نماینده مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: هدف از  تشکیل سازمان ملی مهاجرت این است که آن 
۱۷ نهادی که  کارت و دفترچه  و... به اتباع خارجی داده اند را در یک بانک اطلاعات 
تجمیع کنیم. انگشــت نگاری و چهره نگاری کنیم، DNA اتباع را از آنها بگیریم. 
از یارانه هایی که الان می گیرند، مالیات بگیریم و منضبط شان  کنیم. آن هایی هم که 
غیرمجاز هستند که بسیار تعدادشان زیاد است را از کشور طرد کنیم. الان ما هیچ گونه 
اثرانگشت و چهره نگاری از اتباع نداریم.  وی در پاسخ به این که اتباع چه یارانه ای 
دریافت می کنند، بیان کرد: اتباع بنزین من و شما را که در ماشین هایشلن استفاده 
می کنند. از یارانه نان استفاده می کنند. خانه ای که اجاره کرده اند از آب و برقش یارانه 
می گیرند و استفاده می کنند. ابوترابی درخصوص این که منظور از دریافت یارانه، 
یارانه پنهان است، گفت: یک بحث یارانه پنهان است. یک بحث دیگر این است که 
ما خود ایرانی ها را هم باید سامان دهی کنیم. وقتی یک ایرانی خانه ای به یک شخص 
ایرانی و یک تبعه خارجی غیرمجاز اجاره می دهد کارش غیرمجاز اســت و این 
ایرانی هم باید مجازات شود. وی ادامه داد: ایرانی های که به اتباع خارجی غیرمجاز 
خدمات، کار و ماشین می دهند و متاسفانه الان کارت بانکی و سیمکارت خودشان 
را هم به آنها می دهند؛ جرم مرتکب می شوند. ابوترایی  درباره این که گزارش هایی 
داده می  شود که برخی افراد در تاکسی های اینترنتی ایرانی ثبت نام می کنند، اما ماشین 
را به راننده هایی از اتباع خارجی می دهند، آیا روی این موضوع نظارت می شــود، 
عنوان  کرد: در مورد آن هایی که غیرمجاز هستند، اساسا هر ایرانی  به آن ها خدمات 
دهد، مجازات خواهد شد. وی در پرسش این که آیا بحث تابعیت هم در سامان دهی 
اتباع خارجی مورد بررسی قرار گرفته است، عنوان کرد: بحث تابعیت نیست. فقط 
بحث اقامت اســت. چراکه تابعیت بحث قانون مدنی است و اصلا ما به آن ورود 
پیدا نکردیم و کاری به تابعیت ندارد. ما اعتقاد داریم  ورود به تابعیت اشتباه است 

باید اقامت دهیم، اقامت ها را مشخص کنیم تا همه چیزشان تحت کنترل باشد.

سرویس سیاسی - وزیــر کار 
خاطرنشان کرد: ما باید به کسی معادن 
را می ســپردیم که به سرمایه گذاری 
اقبال نشان می داد و صنعتی می کرد. 
مــا نباید پول را به کســی می دادیم 
که چیزی بــرای رفاه و ایمنی خرج 
نمی کنــد. ما ســالانه دو میلیون تن 
زغالسنگ وارد و دو میلیون تن تولید 
می کنیم. علت این است که ما انحصار 

خریدار داریم.
وزیــر کار در مراســم یادبود 
شــهدای معدنجــوی طبس گفت: 

در ایــران کاری کردیــم که فعالیت معدن تنها برای برخی ســود دارد و برای کل 
ایران آورده ای ندارد. مراســم بزرگداشــت و یادبــود جانباختگان حادثه انفجار 
معدن زغالسنگ معدنجو طبس در محل دانشگاه علمی و کاربردی خانه کارگر با 
حضور علیرضا محجوب )دبیرکل خانه کارگر( و حسن صادقی )رئیس اتحادیه 
پیشکسوتان جامعه کارگری( حسین حبیبی )عضو هیات مدیره کانون شوراهای 

اسلامی کار( و جمعی از فعالان کارگری و اعضای این تشکل برگزار شد. 
 در ادامه این مراســم، حســین حبیبی )عضو هیات مدیره کانون شوراهای 
اســلامی کار( پشــت تریبون حاضر شده و احمد میدری )وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی( را پیش از آنکه وی از ســالن خارج شــود مخاطب قرار داده و از وی 
خواســت تا پیرامون موضع هفته گذشته وی درباره  عدم قصور انسانی در حادثه 
معدن طبس توضیح دهد.  حبیبی گفت: آمار حوادث کارگری معادن در شش ماهه 
اول سال ۱۴۰۳ چیزی حدود ۶۴ کشته در ۱۲ حادثه بوده است. ۲۳ درصد از معادن 
۶ هزار و ۲۵ معدن کشــور واحد ایمنی دارند. این یعنی بزرگترین قصور از سوی 
دولت ها رخ داده است. این درحالی است که حاشیه سود معادن بیش از ۵۱ درصد 
اســت و در این حوزه معادن زغالســنگ سود خوبی دارند. این درحالی است که 
حاشیه سود در معادن چین و آمریکا حداقل ۲ درصد و حداکثر ۲۰ درصد است. در 

چنین شرایطی قابل قبول نیست که معدنی سنسور گاز نداشته باشد! 
 وی ادامه داد: کارگر معدن طبس تهدید به اخراج شــده و درحالی که برخی 
از آنان حال جسمی بد و حس سوختن چشم داشتند و گاز را حس کرده بودند، به 
ایشان گفته شده که اگر نمی خواهید تسویه کنید! این تهدید به اخراج یک جنایت 

است. گویی افراد به زور وارد معدن شدند. 
 ایــن فعال کارگری گفت: آیا اهلیت مالکین معدن طبس احراز شــده بود؟ 
بیشتر این افراد حسابدار بودند. اگر از نظر تخصص بخواهیم نگاه کنیم، هیچکدام 
تخصص معدن ندارند. چرا وزیر صمت دولت سیزدهم، دفتر نظارت بر معادن را 
منحل کرد و چرا وزیر کار دولت سیزدهم در نامه ای به وزیر صمت خواستار گران تر 
شدن زغالسنگی شد که حاشیه سود آن ۵۱ درصد بوده و در این میان خواستار حتی 
یک امتیاز به نفع کارگران نشد؟ آقای مرتضوی در آخر دولت سیزدهم خواستار لغو 
آیین نامه تایید صلاحیت ایمنی پیمانکاران در مناقصه ها شد و در دولت چهاردهم 
معاون رئیس جمهور پیش از شــکل گیری هیات وزیران و کابینه با یک امضا آن 
را تایید و به دام تصمیم دولت قبل افتاد. در چنین شرایطی ایمنی ایجاد نمی شود! 

 عضو هیات مدیره کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار کشور با اشاره به 
اینکه بسیاری از بازرسی ها قابل قبول نیست، بیان کرد: آقای میدری! کارگران معدن 
و کارگران غیررسمی فاقد امنیت شغلی هستند. اگر می خواهید کمکی کنید در سه 
حوزه مزدی، شغلی )حاکمیت اراده کارگر در عقد قرارداد کار( و تشکل یابی برای 
کارگران امنیت ایجاد کنید تا امور خود به سمت تصحیح برود و در ایمنی هم نتیجه 
بگیرید. در غیر این صورت حتی بهتر است استعفا دهید! شما به این سوال پاسخ 

دهید که چرا کارگران معدن امنیت شغلی ندارند؟ 
تشکل کارگری معدن در ایران نداریم

در پاســخ به اظهارات حبیبی، احمد میدری وزیر کار با تشــکر از وی اظهار 
کرد: وقتی حادثه ای رخ می دهد، وظیفه ما به عنوان یک مســئول این اســت که به 
جای اظهارنظرهایی که مردم و عامه دوست داشته باشند و تهییج احساسات و بیان 
ســخنانی که کف و تشویق به همراه دارد، با آرام ساختن فضا مانع از آن شویم که 
احساسات مانند ماجرای متروپل در آبادان، خود دوباره منجر به درگیری شود. ما 
نباید بگذاریم مانند حادثه معدن یورت، بخاطر تحریک احساسات باز هم افرادی 
به اسم کمک کشته شوند و یا در تنش های خیابانی پس از فاجعه متروپل، دوباره 

یک نفر کشته شد و اموال بسیاری دوباره آسیب دید. 
 میدری گفت: آنچه مهم است رسیدگی به امور در عین حفظ آرامش است. 
اما این حفظ آرامش به این بها نیســت که واقعیت ها انکار شود. وقتی خشم مردم 
برافروخته می شــود، بســیاری ممکن است در آتش خشم بسوزند. در شهری که 
پنجاه نفر به آن شکل جان باختند، می بینید که داستان مشابه سایر حوادث دیگر به 
نحوی است که همه به دنبال مقصر و کشتن فرد مقصر صرف نظر از کیفیت ماجرا و 
درجه سهیم بودن او هستند. عده ای از درآمد فرد خاطی شکایت می کنند و عده ای 

دنبال سلطان معدن هستند. 
وی اضافــه کرد: به ما می گفتند که کارگــران چکمه پاره به پا کردند. اما این 
چکمه ها روکش آهن داشت. معدن پر از آب است و باید چکمه روکش فولاد داشته 
باشند. اما وقتی انفجار رخ می دهد، همان کفش پاره می شود و کفش از اول پاره نبوده 
است. یا مثلا گفته شد چرا جنازه ها با واگن معدن خارج شد. خب نباید چنین مطالبی 
به شــکل نسنجیده مطرح شود زیرا در معدن آمبولانس امکان خارج کردن جنازه 
را نداشت و پیکرها برای سرعت در انتقال باید از طریق واگن استفاده شود. ما در 
معدن یورت به دلیل عدم کنترل احساسات، ۱۳ نفر را در امدادگری از دست دادیم. 
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: ما به عنوان مسئول موظف به 
ایجاد آرامش هستیم. چیزی که در آنجا گفته شد از همین جنس بود. ادارات کار ما 
گاهی به دلیل فقدان بازرس، دچار مشکل هستند و در شهرهای بزرگ یک کارگاه 
هر ۵ سال یکبار ممکن است بازرسی شود. اما در عین حال کارمندان اداره کار ما از 

۱۶ معدن حاضر در طبس سالی دوبار هر کدام را بازرسی می کردند.  
میدری تاکید کرد: مقصر افراد نیستند بلکه مقصر همین فقدان تشکل است 
که آقای حبیبی گفتند. ما تشکل کارگری معدن در ایران نداریم. معادن ما به جای 
یکپارچگی، چند بهره ور دارد. اگر یک بهره بردار داشتیم می توانستیم همه معادن را 
مدرن کنیم. مثلا معدنی که سازمان تامین اجتماعی دارد، اصلا تا مرحله تراشیدن 
دیوار نیز از طریق دســتگاه کار می کند. در معادن ســنتی کارگر بزور وارد می شود 
ولی در معادن مکانیزه حفره ای چندده متری بزرگ داریم. علت این اســت که ما 
اهلیت بهره بردار را رعایت نکردیم.   وی خاطرنشان کرد: ما باید به کسی معادن را 
می سپردیم که به سرمایه گذاری اقبال نشان می داد و صنعتی می کرد. ما نباید پول را 
به کسی می دادیم که چیزی برای رفاه و ایمنی خرج نمی کند. ما سالانه دو میلیون تن 
زغالسنگ وارد و دو میلیون تن تولید می کنیم. علت این است که ما انحصار خریدار 
داریم. همین باعث شده قیمت زغالسنگ داخلی کمتر از نصف قیمت زغالسنگ 
وارداتی است. این درحالی است که برخی فکر می کردند که باید جو احساسی شود 

در صورتی که وزیر کار باید مسئله را زیر ساختی حل کند! 
 وزیر تعاون خاطرنشان کرد: ما باید از خانواده های متوفی حمایت اجتماعی 
کنیم. ما باید بتوانیم تولید را حفظ کنیم. معدن زغالســنگ کرمان روزی ۱۸ هزار 
پرسنل داشته و حقوقشان را با تاخیر ۵ مهر پرداخت کردیم و الان تنها ۲ هزار نیرو 
برای آن باقی مانده است. بسیاری از معادن ورشکسته شدند. ما باید معادن را به جای 
عوام زدگی و تبلیغ دوباره فعال کنیم. ما هم می دانیم که چطور می توان محبوب شد. 
شعار دهیم که مقصرین را اعدام خواهیم کرد. اما چیزی دوا نخواهد شد. در چین 
۶۰ درصد تولید برق از معادن زغالسنگ انجام می شود اما در ایران کاری کردیم که 

فعالیت معدن تنها برای برخی سود دارد و برای کل ایران آورده ای ندارد.
 حبیبی در واکنش به اظهارات وزیر کار اظهار کرد: این اظهارات نباید باعث 

شود که نقش کارفرما در وقوع حادثه فراموش شود.

سرویس سیاسی - رئیس  شورای عالی انقلاب فرهنگی در ضرب الاجل 
سه ماهه ای نسبت به بازنگری و ساماندهی سهمیه های کنکور دستور صادر کرد.
در این دســتور که خطاب به وزارت علوم، سازمان ملی سنجش، وزارت 
بهداشت، دانشگاه آزاد اسلامی، کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اســلامی و شورای عالی انقلاب فرهنگی است، آمده است: »ماده واحده الزام 
بازنگری و اصلاح سهمیه های سنجش و پذیرش دانشجو به تفکیک استانی که 
در جلسه ۹۰۹ مورخ ۲۰/۰۶/۱۴۰۳ شورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب 
رسیده است؛ به شرح ذیل برای اجرا ابلاغ می گردد. ماده واحده - وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری موظف حداکثر است ظرف مدت ۳ ماه با همکاری سازمان 
ملی سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور وزارت بهداشت درمان و آموزش 
پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی و کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی نسبت به بازنگری تمامی سهمیه های سنجش و پذیرش دانشجو اقدام و 
طرح تفکیک استانی سهمیه ها را جهت تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و اجرا از سال ۱۴۰۵، به ستاد علم و فناوری دبیرخانه این شورا پیشنهاد نماید.«

برای شرکت در نشست سران مجمع گفت وگوی همکاری آسیا؛

پزشکیان به قطر سفر می کند

ابوترابی عضو کمیسیون شوراها و امورداخلی کشور ؛

هدف از تشکیل سازمان ملی مهاجرت، 
تجمیع ۱۷ نهادی است که به اتباع 

خارجی کارت و دفترچه می دهند

وزیر کار در مراسم یادبود شهدای معدنجوی طبس:

مسائل ریشه دار را نمی توان یک شبه 
حل کرد

ضرب الاجل پزشکیان برای بازنگری و 
ساماندهی سهمیه های کنکور

مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری اسلامی ایران در نخستین 
نشست خود با نمایندگان رسانه های داخلی و خارجی، در پاسخ 
به پرسشی درباره رفع حصر، گفت: مشکل آقای کروبی حل است 
بــرای آن دیگری هم داریم کار می کنیم ولی دیگر نباید با نظام 
درافتاد. وی تاکید کرد: دیگر چه کار باید می کردیم. همین قدر که 
یک قدم برداشــته شد، خوب است. آن قدم را هم بگذارید، باشد.
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